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تعطيلي سينماها به مناسبت شهادت حضرت فاطمه)س(
    خبر

سخنگوي ش�وراي صنفي نمايش از تعطيلي سينماها به 
مناسبت ايام فاطميه خبر داد. 

غلامرضا فرجي درباره تصمیمات ش��ورا ب��رای اكران فیلم هاي 
نوروزي گفت: در جلسه روز گذشته قرارداد گروه هاي استقلال و 
آفريقا براي اكران نوروز 96 به ثبت نرسیده است و به هفته آينده 

موكول شد. س��خنگوي ش��وراي صنفي نمايش درباره تعطیلي 
سینماها گفت: از روز چهارشنبه 11 اسفندماه به مناسبت شهادت 
حضرت فاطمه الزهرا)س( سالن هاي سینما در سراسر كشور از 
ساعت 18 و روز پنج شنبه سینماها به صورت كامل تعطیل خواهد 

بود. روز جمعه سینماها به كار خود ادامه مي دهند.

فيلمساز اسلامي

جايزه جشنواره ونزوئلا براي فيلم دفاع مقدسي
موناليزا در تهران کليد مي خورد

 سومين نشست 
»تأثير اسلام بر هنر شرق« برگزار مي شود

س�ومين نشس�ت تخصصي »تأثير اس�لام بر هنر شرق« 
ب�ا ن�گاه ب�ه »معم�اري و صناي�ع  دس�تي« چهارش�نبه 
۱۱ اس�فند در فرهنگس�تان هن�ر برگ�زار مي ش�ود. 
در اين نشس��ت كه توس��ط گروه هنر شرق پژوهش��کده هنر و با 
همکاري معاونت پژوهش��ي فرهنگس��تان هنر برگزار مي شود، 
حش��مت الله متدين با موضوع »تأثیر باغ هاي ايراني- اسلامي در 
باغ س��ازي گوركانیان هند«، مهرداد امیرآقايي با موضوع »تأثیر 
صنايع دس��تي و هنرهاي س��نتي ايران بر هنر مش��رق زمین«، 
محمدرضا رياضي با موض��وع »انعکاس و ت��داوم تأثیر هنر ايران 
در هنرهاي چین« و قاس��م مطلبي با موضوع »بازخواني ش��یوه 

منظرسازي غربي براساس آموزه هاي شرق« سخنراني مي كنند.

    رسانه

   مهدي خرامان
بس��ط و مبس��وط براي چه، نام او ش��یوا ترين روايت است، 
»فرج الله سلحشور«، گشايشي در هنر انقلاب، فتحي از جنس 
سلحش��وري، روايتي برگرفته از حقیقت، جلوه اي از قدرت 
هنر هفتم، پرده اي ك��ه اين بار به جاي هن��ر فريبنده غرب، 
حقیقتي مس��حوركننده از جنس نور براي تفسیر »لقد كان 
في قصصهم عب��ره لاولي الالباب م��ا كان حديثا يفتري« به 
مخاطب ارائه مي دهد، اما او خود را اين گونه توصیف مي كند. 
»بهتر است بگويم فیلمس��ازي اس��لامي يعني فیلمسازي 
الهي« يعني »س��ینماي اس��لامي مروج، مبلغ و پايگاهش 
انسان نیس��ت. اين جا انس��ان فقط آنچه خدا گفته را منتشر 
مي كند. مثل همه انبیاء، آنچ��ه در جامعه ما اتفاق مي افتد و 
داراي عبرت ها و پندها و آموزش هاي سازنده است را مطرح 
مي كند. پس فیلمساز مسلمان كس��ي است كه بدون اينکه 
خود را دس��ت اندركار و مختار بداند و با حاكم دانس��تن خدا 
سعي مي كند اين ارزش ها و حوادث را به فیلم تبديل كند«. 
نگاهي كه هنر هفتم را در خدمت »فیلمس��از حقیقي« قرار 
مي دهد تا سینمای اس��لامي به تصوير درآيد، مسیري كه از 
مس��جد جوادالائمه)ع( و »توبه نصوح« به عنوان بازيگر آغاز 
مي ش��ود و در »گوركن« )بازيگر(، »پرواز در شب« )بازيگر(، 
»انس��ان و اس��لحه« )بازيگر، تهیه كننده(، »اي��وب پیامبر« 
)بازيگر، كارگردان و فیلمنامه نويس(، »دنیاي وارونه« )بازيگر(، 
»مردان آنجلس« )كارگردان( ادامه مي يابد و با يوسف پیامبر 
)كارگردان، تهیه كننده، نويسنده( و فیلمنامه هاي نوشته شده 
از عزير نبي)ع(، حضرت يونس)ع( و موس��ي پیامبر)ع( در 8 
اسفند 94 به سرانجام مي رسد، مسیري كه مقام معظم رهبري 
اين گونه توصیف مي كند: »شهید آويني پیشاهنگش بود و در 
اين اواخر مرحوم سلحشور - كه اينها پیشروان كار انقلابي در 
اين كشورند - اينها را بايد ترويج كرد، اينها را بايد تقدير كرد و 
نام اينها را بايد گرامي داشت. كار انقلابي اين است«. هنري كه 
»مايه  آبرو و اعتبار هنر سینماي ايران در چشم ملت هاي ديگر 
كشورها گشت« و به راستي و به چه زيبايي سلحشور انقلاب 

كلام امام را به تحقق مي رس��اند، هنر قرآني، هنر اس��لامي، 
هنر ايراني، همان هنري كه امام اين گونه توصیفش مي كند: 
»تنها هنري مورد قبول قرآن اس��ت كه صیقل دهنده اسلام 
ناب محمدي )صلي الله علیه وآله وس��لم(، اسلام ائمه هدي 
)علیهم السلام(، اسلام فقراي دردمند، اسلام پابرهنگان، اسلام 

تازيانه خوردگان تاريخ تلخ و شرم آور محرومیت ها باشد.«
اما بگذاريد حقیقت را برملا كنم، آري! »محبوبیت دستوري« 
است، اما نه از سوي كدخدايان كه سال هاست روزنامه هاي 
زنجیر شده را خط دهي مي كنند، خط دهي كه باعث خنده 
ملائکه مي شود، زيرا سال هاست ملاك تیتر زني آنها انکار 
حقیقت اس��ت حال روزي بي احترامي به 40 میلیون رأي 
ملت و حمايت از فتنه گران، روزي هم بي احترامي به شهداي 
ملت، تا آنجا كه به س��ت كردن لوگوي روزنامه خود با رنگ 
پرچم تروريست هاي تکفیري هم راضي نمي شوند و رسماً 
تیتر مي زنند: »سرتیپ حس��ین همداني در سوريه كشته 
شد«! و يا عزت الهي را »محبوبیت دستوري« مي پندارند، 
البته فرقي نمي كند زيرا در احاديث آمده است ملائکه در دو 
زمان مي خندند؛ اول هنگامي كه مردم به دنبال عزيز كردن 
فردي باشند و خداوند خلاف آن را بخواهد و دوم، مردم به 
دنبال ذلالت شخصي باشند اما خداوند عزت او را طلب كند. 
به همین دلیل در تاريخ »فرج الله سلحش��ور« را »هنرمند 

برجسته و متعهد« مي خوانند.

   جواد محرمي
اصغ�ر فرهادي در سياس�ي ترين ش�ب تاريخ 
اس�کار دومي�ن اس�کار خ�ود را ه�م گرفت. 
تقريب�اً همه س�ينماگران و منتق�دان داخلي 
و خارج�ي روي اي�ن گ�زاره اتفاق نظ�ر دارند 
که فره�ادي بي�ش از هر چي�زي بايد اس�کار 
دومش را مدي�ون دونالد ترامپ و فضاس�ازي 
رس�انه اي ح�زب دموک�رات امري�کا باش�د. 
رس��انه هايي كه در انتخابات چند ماه پیش امريکا 
غافلگیر ش��دند، اين بار در خلق فضايي كه اعطاي 
اس��کار به فرهادي امري بايسته و شايسته قلمداد 
ش��ود، طوري پیش رفتن��د كه »تون��ی اردمن« 
حتي كارگردان فیلم رقیب فروش��نده نیز با اينکه 
پیش��تازي فیلمش پیش از فضاس��ازي سنگین 
رسانه اي دموكرات ها در نظرسنجي ها كاملاً مشهود 
بود، چاره اي جز همراه شدن با جو غالب نبیند و در 
آخرين اظهارنظرش پس از اعلام برندگان، اساساً 
اعطاي اسکار به رقیبش را فارغ از اينکه كدام فیلم 
قابلیت هاي هنري بیشتري دارد، حق فرهادي تلقي 
كند. جالب است كه هالیوود ريپورتر به عنوان رسانه 
رس��مي هالیوود بارها طي هفته اخیر و حتي پس 
از اعلام برنده هاي اس��کار به صراحت بر اين گزاره 
كه سیاست باعث برنده ش��دن فروشنده در اسکار 
مي شود، دست گذاش��ت و هرگز نخواست كه اين 
مسئله را پنهان كند. عبارت »توني اردمن قرباني 
سیاست هاي ترامپ« را هالیوود ريپورتر منتشر كرد 
و حتي نوشت: »فروشنده از بهترين هاي فرهادي 
نیس��ت«. اما مدير كمپانی س��ونی پخش كننده 
»تونی اردمن« در واكنش خش��م آمیزی گفت: 
»اخبار س��اختگی باع��ث موفقی��ت فرهادی و 

فروشنده در اسکار شد.«
در واقع اي��ن اولین باري بود كه در اس��کار غلبه 
سیاس��ت بر هنر به ش��کلي افتخارآمیز مطرح 
مي شد. اينکه اسکار بهترين فیلم خارجي زبان به 
خاطر دهن كجي به ترامپ و به سرانجام رساندن 
قطار رسانه اي ضد يک جريان سیاسي در امريکا 
بايد به فیلم فروشنده تعلق مي گرفت، مسئله اي 
نبود كه كسي بخواهد آن را پنهان كند. اسکار در 
سال هاي اخیر بیش از پیش غلبه سیاست بر هنر 
را عیان كرده است. چند سال پیش جايزه بهترين 
فیلم را در رويکردي غیرمعمول و بي سابقه از سوي 
میشل اوباما و از كاخ سفید به فیلم ضدايراني آرگو 
دادند و به نحوي كاملاً رو و عیان ارتباط سیاست با 
اسکار را برملا كردند و اين،  بار دومي بود كه رابطه 
سیاست با اسکار البته به شکلي كاملًا پررنگ تر 

خود را نشان مي داد. 

    اسکار از آسمان نمي آيد
طهماس��ب صلح جو، منتقد و نويسنده سینما در 
گفت و گو ب��ا »جوان« به اين نکته اش��اره مي كند 
كه »جايزه اسکار براي س��ینماي ايران نمي تواند 
دستاورد زيادي تلقي شود چون اين جوايز بیش از 
اينکه جنبه ملي داشته باشند، جنبه فردي دارند، 
البته نام ايران همراه با فیلمساز برده مي شود، اما 
مسئله اينجاس��ت كه اتفاق خاصي براي جريان 
س��ینماي ايران با اعطاي جايزه اسکار نمي افتد، 
چراكه اگر قرار اس��ت تغییري مثبت در سینماي 
ايران اتفاق بیفتد بايد در افکار و رويکرد مديريت 
سینمايي كشور تغییر ايجاد شود و ما شاهد اتفاقاتي 

باشیم كه راهبردها و اهداف را سامان ببخشد.«
اين كارشناس سینمايي در ادامه با اشاره به اينکه 
»اسکار از آس��مان نازل نمي شود« به اين اشاره 
كرد كه اس��کار روي سرنوشت س��ینماي ايران 
تأثیري نخواهد داشت. البته احتمالاً روي روند 
فیلمس��ازي و موج تقلید از س��ینماي فرهادي 

تأثیرگذار خواهد بود. 
   سياست هاي ضدترامپ در جايزه گرفتن 

فرهادي بي تأثير نبود
محمود گبرلو، كارشناس سینما و مجري برنامه 
سابق برنامه هفت نیز در اين باره به »جوان« گفت: 
»سینماي فرهادي را شايد نتوان به لحاظ مضمون 
و محتوا سینماي آرماني دانست، اما جايزه اسکار 
اگر بتواند در جريان سینماي ايران تأثیرگذار باشد 
و به لحاظ فني و تکنیکي نگاه فیلمسازان ايراني را 

ارتقا بخشد، مي تواند مثبت تلقي شود.«
اين فعال س��ینمايي به نقش فضاي ضدترامپ 
اسکار نیز اشاره كرد و اين فضا را در اعطاي اسکار 
به فیلم فروشنده بي تأثیر ندانست و به اين نکته 
اشاره كرد كه »وقتي فروش��نده برخلاف فیلم 
جدايي، در گلدن گلاب جايزه اي نگرفت، تقريباً 
كسي منتظر اسکار اين فیلم نبود، اما به شکلي 
بي س��ابقه با امضاي قانون ضدمهاجرت ترامپ 
ورق برگشت و فروشنده بر سر زبان ها افتاد و اين 

مسئله براي فیلم بي تأثیر نبود.«
   فرهادي در تاريخ مي ماند

علیرضا رئیسیان، اما در گفت و گو با »جوان« نظر 
ديگري دارد و معتقد است آنچه در تاريخ مي ماند، 
اعطاي اسکار به فیلم فروشنده است و حواشي كه 
به اين فیلم ياري رسانده خیلي ماندگار نخواهد بود. 
اين سینماگر اسکار را افتخاري براي سینماي ايران 
و ملت ايران مي داند، ولي به اين هم اشاره مي كند 
كه تبعات آن بیش از اينکه براي سینماي ايران به 
چش��م بیايد جنبه فردي خواهد داشت: »جايزه 

اس��کار به كارگردان تعلق مي گیرد و تهیه كننده 
و عوامل ديگر س��همي در آن ندارند و اين فرديت 

انکارناپذير است.«
   سياستمداران پيشتاز بودند

نکته ديگري كه در اسکار امسال رخ داد و بیش از 
همه از ارتباط سیاس��ت با سینما حکايت داشت، 
اظهارنظرها و پیام هاي تبريکي بود كه از س��وي 
اشخاص و نهادهاي سیاس��ي درباره اسکار ارسال 
مي ش��د. در ايران معاون رئیس جمه��ور و وزارت 
خارجه در ساعات اولیه به فرهادي تبريک گفتند 
و آن س��و نیز وزارت خارجه امريکا پیام تبريکي از 

طريق توئیتر به فرهادي ارسال كرد. 
   دختر امير قطر به خودش تبريک گفت

اما روز گذشته و مدتي پس از اعلام تعلق اسکار به 
فیلم فروشنده، دختر امیر قطر هم در اينستاگرام 
به خودش و همه اع��راب تبريک گفت. موضوع از 
اين قرار اس��ت كه يک شركت س��ینمايي قطري 
كه دختر اين امیرنش��ین رئیس آن است، بخشي 
از سرمايه فیلم فروشنده را تقبل كرده تا الان خود 
و همه اعراب را در اس��کار فرهادي شريک بداند. 
معلوم است كه س��رمايه گذار قطري »فروشنده« 
نگاهي كاملًا تبلیغاتي به اين محصول براي اعراب 
دارد. خواهر پادشاه قطر نوشت: »افتخار مي كنم كه 
به عنوان اولین بنیاد سینمايي عربي، در سه سال 
متوالي چهار بار نامزد اسکار شديم و امشب اسکار 

بهترين فیلم خارجي را گرفتیم!«
اينکه در كشور ما دهها ارگان سینمايي متمول 
وجود دارد كه كارش��ان حمايت از سینماگران 
ايراني اس��ت، اما اثري از نام شان در »فروشنده« 
فرهادي نیست و از آن س��و لوگوي يک مؤسسه 
تازه تأس��یس در قطر، در تیتراژ فیل��م مي آيد، 
مي تواند مورد نقد جدي سینماگران ايراني قرار 

بگیرد كه البته تا به حال قرار نگرفته است. 
   افتضاح در اجراي مراسم

از اتفاقات نادر ديگري كه در مراسم اسکار امسال 
افتاد، اين بود كه نام بهترين فیلم از سوي مجري 
به اشتباه خوانده شد و منجر به اين شد كه برنده 
بهترين فیلم روي س��ن عوض ش��ود. در حالي 
كه عوامل »لالان��د« براي درياف��ت جايزه روي 
س��ن آمده و جايزه را گرفته بودند، اعلام شد كه 
»مهتاب« برنده اين جايزه شده و در میان ناباوري 
عوامل فیلم »مهتاب« به عنوان برندگان بهترين 
فیلم روي سن آمدند. اتفاقي كه بي اختیار ذهن ها 
را به سمت جمله اخیر علي معلم درباره جشنواره 
فجر خودمان برد كه گفته بود در زماني كه داور 
جشنواره بوده روي سن برنده ها را تغییر مي دادند. 
مجري برنامه، در انتهاي مراسم از همه عذرخواهي 
كرد و گفت: »مي دانم گند زدم! همه اش تقصیر 
من بوده و خودم را سرزنش مي كنم. ولي بالاخره 
اين فقط يک مراسم جايزه است. خوبي اش اين بود 
كه توانستیم چند تا سخنراني اضافه نگاه كنیم. 
ببخشید گند زدم. از فردا مي روم سر كار خودم و 
قول مي دهم ديگر بر نگردم.« گردانندگان اسکار 
مجبور ش��دند با صدور بیانی��ه اي از اين افتضاح 
عذرخواهي كنن��د. به گزارش »ج��وان«، جايزه 
اس��کار حتماً براي س��ینماي ايران نمي تواند به 
عنوان يک غايت سینمايي فرض شود، اما براي بالا 
بردن حس اعتماد به نفس در میان سینماگران 
ايراني شايد حائز اهمیت باشد. قله سینماي ايران 
حتماً اسکار نیست، چراكه سینماي معیار در ايران 
حتماً اسکار نمي گیرد و همین سبب مي شود كه 

تکلیف ما با اسکار كاملًا مشخص باشد.

     جبار آذين 
مجموعه خوب و بامحت�واي »آرام مي گيريم«، با رس�اندن 
ش�خصيت ها و زندگي هاي ناآرام آنها به ساحل امن ايمان و 
سلامت و رس�تگاري، يکي از بهترين سريال هاي اجتماعي 
و خانوادگ�ي تلويزي�ون را در ياده�ا و خاطره ه�ا نش�اند. 
س��ريال ارزش��ي، خانوادگي و اجتماعي »آرام مي گیريم« كه 
از همان آغاز پخش، توانس��ت با ورود به می��ان خانواده ها براي 
خود مخاطباني يابد و در ادامه، بینندگان میلیوني س��یما را با 
شخصیت ها و ماجرا هاي زندگي آنها همراه كند، پس از نمايش 
فراز و فرود باورپذير زندگي آدم هايي از جنس انسان هاي جامعه 
امروز، و عبور از مرز ناكامي ها و ناآرامي ها، اكنون به لحظه هاي 

دلنشین و آرام زندگي آنها رسیده است. 
شخصیت س��ازي هاي نمايش��ي، پردازش مناس��ب حوادث و 
رخداده��اي زندگ��ي قهرمانان خاكس��تري س��ريال در قالب 
فیلمنامه اي  سراپا و دراماتیک، در كنار نقش آفريني و هنرنمايي 

گروهي از حرفه اي هاي س��ینما و تلويزيون و تصويرسازي هاي 
هنرمندانه كارگ��ردان، اين مجموعه را به عنوان، يک س��ريال 
يادماندني در كارنامه هنري س��ازندگان آن و تولیدات رسانه  به 

ملي به ثبت رسانده است. 
در اين مجموعه پركشش و پركاراكتر، مخاطب به تماشاي نقش 
ارزش ها و ضدارزش ها در قوام و استواري انسان ها و زندگي ها و 
همچنین فروپاشي آدم ها و زندگي ها نشست و با شخصیت هاي 
متعدد و گوناگون مجموعه از بیراهه ه��اي كج باوري وكجروي 
عبور كرد و با رس��یدن به مقصد و بالندگي آدم ها و ارزش ها در 

كنار آرام مي گیريم، آرام گرفت. 
اين سريال كه افزون بر روايت داس��تان موازي چند زندگي و 
زدودن لايه هاي پنهان افکار و اعمال ش��خصیت هاي خود، به 
همت فرهاد گلي در مقام تهیه كننده براي بیان هنري مقابله 
خیر و شر و ايمان و كفر و رسیدن آدم ها به قله هاي انسانیت و 
معرفت، تهیه و تولید شده است، توانست برخلاف آثار مشابه، 
بدون هرگونه تلخ نگري و س��یاه نمايي، ب��ه نمايش تلخي ها و 
ش��یريني هاي زندگي انس��ان هاي قصه خود و سبک زندگي 
ايراني- اسلامي بپردازد و كاراكترهايش را به منزلگاه بالندگي 
برساند. آرام مي گیريم كه با هنر كارگرداني سهرابي به سامان 
رسیده است، براي نخس��تین بار در يک س��ريال تلويزيوني، 
برگ هايي زرين از زندگي س��رداران عرصه هاي مقاومت را با 
بیان و روايتي مقبول به نمايش گذاشت و به معرفي شخصیت و 
خدمات آنها پرداخت كه همین امر و نوآوري بر انبوه مخاطبان 

اين سريال افزود.

نگاهي به سريال »آرام مي گيريم« ساخته روح الله سهرابي

ساحل امن ايمان و سلامت و رستگاري
    محمدصادق عابديني

برنامه »زاويه« ش�بکه4 س�يما از جمل�ه برنامه هاي حوزه 
فرهنگ و انديشه است که تلاش دارد با ايجاد کرسي هاي 
آزادانديش�ي و فضاي بيان مطالب چالش�ي زمينه را براي 
توسعه فرهنگ گفت و گو و مدارا فراهم کند؛ موضوعي که 
تهيه کنندگان فعلي و سابق اين برنامه روي آن تأکيد دارند. 
در نبود برنامه هاي چالش��ي به خصوص در حوزه علوم انس��اني، 
شبکه4 سیما با تولید برنامه »زاويه« اين امکان را به وجود آورده 
تا متفکران اين حوزه كه نمايندگان ديدگاه هاي مختلف هستند، 
بتوانند در تلويزيون به گفت و گو و مباحثه بپردازند؛ مباحثي كه 
اكثرا در ش��بکه هاي اجتماعي و فضاي مجازي نیز بازتاب داشته 
اس��ت. علیرضا حائري، تهیه كننده باس��ابقه برنامه »زاويه« كه 
بیش از 80 قسمت از اين برنامه را تهیه كرده و اكنون نیز نريشن 
برنامه را مي خواند، درباره تولید اين برنامه به »جوان« مي گويد: 
»زاويه«، علمي ترين و چالشي ترين برنامه علوم انساني و فرهنگي 
است و توانسته به عنوان برند تلويزيوني خود را مطرح كند. حائري 
درباره روندي كه زاويه طي كرده تا به برنامه اي مطرح تبديل شود، 
مي گويد: شايد مشکل ترين كار من در برنامه اين بود كه به مهمانان 
برنامه بگويم كه در اين برنامه دست ش��ان باز اس��ت و مي توانند 
به راحتي ح��رف بزنند و هدف م��ا از ايجاد برنام��ه ايجاد فضاي 
آزادانديشي است. وي مي افزايد: خوشبختانه كم كم مهمان ها با 
اين فضا آشنا ش��دند و از آنجايي كه تقريباً در تركیب مهمان ها 
هر ماه شاهد حضور فردي جديد هس��تیم، فضاي برنامه و اينکه 
محیط براي ارائه مباحث مختلف فراهم است، مشخص شده است. 

حسین مروي، تهیه كننده فعلي برنامه »زاويه« نیز درباره رويکرد 
اين برنامه در قسمت هاي فعلي و آتي به »جوان« مي گويد: تلاش ما 
اين است كه افراد مختلف كه نمايندگان ديدگاه هاي مختلف حاضر 
در جامعه هستند، بتوانند آزادانه نظرات خود را در اين برنامه مطرح 
كنند و در دعوت از متفکران نیز روي اين مورد تأكید داريم. مروي 
با اشاره به چند قس��مت اخیر »زاويه« كه به بحث نفوذ پرداخته 
است، مي گويد: ما فضايي را مهیا كرديم تا پیروان عقايد مختلف از 
جمله كساني كه به طور كلي مخالف و منکر بحث نفوذ هستند، در 
مقابل متفکراني كه با قاطعیت بحث نفوذ را پروژه اي هدفمند و در 
حال اجرا مي دانند قرار بگیرند و به گفت و گو بپردازند. وي درباره 
گس��ترش جامعه مخاطبان اين برنامه نیز تصريح مي كند: وقتي 
بینندگان و پیروان عقايد مختلف حاضر در نظام جمهوري اسلامي 
متوجه ش��وند نماينده تفکرش��ان در برنامه حضور دارد يا فردي 
كه مش��ابه آنها فکر مي كند در تلويزيون هست و با دغدغه سخن 

مي گويد، باعث مي شود بر میزان بینندگان ما افزوده شود.

 کارگردان ايران�ي که با فيلم دفاع مقدس�ي 
توانس�ت جايزه نخس�ت جش�نواره ونزوئلا 
را ب�ه دس�ت آورد، فيل�م جديدش را ب�ا نام 
»مونالي�زا« در ته�ران کليد خواه�د زد. اين 
فيلم به مباحث اخلاقي و پرورشي مي پردازد. 
عباس عمراني كه با فیلم كوتاه »انجماد عقربه« 
توانست روز گذشته جايزه بهترين فیلم كوتاه را 
از جشنواره ونزوئلا به دست آورد، در گفت و گو 

با »جوان« درباره فیل��م جديدش با عنوان »مونالی��زا« مي گويد: فیلم در فضاي 
يک دبیرس��تان دخترانه مي گذرد و به روابط درست و غلط دانش آموزان در يک 

موقعیت بحراني مي پردازد. 
عمراني با اش��اره به تايم 20 دقیقه اي فیل��م »مونالیزا« درب��اره عوامل تولید اين 
فیلم مي گويد: مهدي زمین پرداز، مهري آل آقا، علیرضا نائني، هما شمسي، هانیه 
پیروزرام، ش��یوا جوانمرد و فتانه امیني بازيگران اين فیلم هس��تند. فیلمبرداري 
»مونالیزا« را وحید بیوته انجام مي دهد، مجید نجاتي صدابردار و محمدآقا بابايي 
طراح صحنه كار است، تهیه كنندگي كار را حجت شمس��ي برعهده دارد و مسلم 

آب آذرشاه به عنوان دستیار تولید در پروژه حضور دارند. 
عباس عمراني پیش از اين با كارگرداني 10 فیلم كوتاه از جمله پیاده رو، پاركینگ و 
انجماد عقربه در حوزه فیلم كوتاه حضور داشته است. روز گذشته فیلم كوتاه انجماد 
عقربه كه فیلمي در ژانر دفاع مقدس است، موفق ش��د در سومین جشنواره فیلم 

»روز كوتاه است« ونزوئلا جايزه بهترين فیلم را از آن خود كند.

رسانه ملي به درآمد صادرات فرهنگی 
بينديشد

يک: علي عسگري، رئیس رسانه ملي اخیراً در اظهاراتي به كمبود 
بودجه صداوسیما اشاره كرده و گفته است نامه اي به مقام معظم 
رهبري براي تأمین بودجه صداوسیما نوشته است. او در همین 

اظهارات گفته اگر بودجه نرسد تلويزيون از دست مي رود. 
دو: درباره ديدگاه اين مدير به چند نکته مي توان اشاره كرد: نکته 
اول اين كه اگر خواس��ته يا ناخواس��ته درباره چالش هاي رسانه 
ملي بخواهیم نشاني غلط بدهیم، در واقع نه تنها اين گره گشوده 
نخواهد ش��د بلکه گرهي افزون تر بر گره پیش��ین خواهد افتاد. 
پرسشي كه مي توان مطرح كرد اين است كه آيا اساساً مهم ترين 
چالش رسانه ملي بودجه است؟ آيا چون امسال يا سال هاي پیشین 
صداوسیما مشکل بودجه داشته، وضعیت رس��انه ملي به اينجا 
رسیده است؟ و اگر مثلًا موضوع بودجه تلويزيون حل و فصل شود 
به يک باره ضريب نفوذ و دايره مخاطبان اين رسانه سیر صعودي به 

خود مي گیرد و مقبولیت رسانه ملي بالا مي رود؟
سه: مس��لماً يکي از مهم ترين اركان برنامه سازي، تأمین بودجه 
و دس��تمزد عوامل اس��ت. هیچ تهیه كننده و كارگرداني حاضر 
نمي ش��ود به صورت رايگان برنامه اي بس��ازد، اما اين به آن معنا 
نیست كه پول مساوي با ضريب نفوذ است. همچنان كه در سینما 
هم اين قاعده صدق مي كند، فیلم هايي كه هیچ مش��کلي بابت 
تأمین سرمايه گذار و پول نداشته اند، اما نتیجه كار دلچسب نبوده 
اس��ت، اين قاعده درباره تلويزيون هم صدق مي كند كه در اين 
سال ها نتوانسته به قاعده اي در برنامه سازي برسد كه جمع میان 
اين ابزار مدرن تبلیغي و اصول و ارزش هايي است كه رسانه ملي 
مي خواهد مروج آنها باشد، مثلًا قاعده برنامه سازي صداوسیما در 
مناسبت هاي شاد و اعیاد مذهبي و ملي چیست؟ به جرئت مي توان 
گفت كه هنوز به يک قاعده روشن و جامع در اين باره نرسیده ايم. 
رسانه ملي چطور مي تواند در حوزه سیاست حركت كند كه متهم 
به حمايت و جانبداري از يک جريان يا ذائقه سیاس��ي و جناحي 
نشود؟ رسانه ملي در اين چهار دهه در حوزه سرگرمي به عنوان 
يکي از مهم ترين سرفصل هاي برنامه سازي به چه فرمولي رسیده 
است كه بتوان آن را يک فرمول بومي و ملي نامید؟ اگر الگوسازي 
يکي از مهم ترين كاركردهاي يک رسانه است صداوسیما در اين 

سال ها چقدر توانسته است در اين راستا حركت كند؟
اين پرسش ها و پرسش هايي از اين دست را مي توان همچنان 
ادامه داد. پرس��ش هايي كه احتمالاً ما را به دلیل ضعف و افت 
رسانه ملي در جذب مخاطبان خواهد رساند، اما اينکه ما مسئله 
را اين گونه ببینیم كه گويا علت العلل ناكامي رس��انه ملي در 
جذب مخاطبان چیزي جز كمبود بودجه نیست، اين نوع نگاه 

ما را به جايي نخواهد رساند. 
چهار: اما در بحث بودجه و اعتبارات نیز چند نکته قابل اشاره 
است و آن اينکه امروز بخش بازرگاني، جذب آگهي و پول در 
هر رسانه اي تابعي از محتواي جذاب آن رسانه است. تلويزيوني 
خوب پول درمي آورد كه برنامه هايش با اقبال مخاطبان مواجه 
شود و به میزاني كه مخاطب بالا مي رود، بنگاه هاي اقتصادي 
تمايل بیش��تري براي همکاري با رس��انه و ارائ��ه تبلیغات و 
آگهي هاي شان دارند. البته مديران رسانه ملي مي توانند اين 
اس��تدلال را مطرح كنند كه در س��ال هاي اخیر و با توجه به 
تحريم هاي پیش آمده و مش��کلات اقتصادي در كشور عملًا 
شركت ها - چه دولتي و چه خصوصي - تمايلي به هزينه هاي 
تبلیغاتي نشان نمي دهند كه در جاي خود درست است، اما از 
آن سو اين واقعیت را هم بپذيريم كه بسیاري از مديران ذهن 
درآمدزا جز بودجه اي كه در اختیارشان قرار مي گیرد ندارند و 
عملًا نمي توانند براي مجموعه خود درآمدزايي داشته باشند، 
به ويژه درآمدهاي صادراتي. به اين معنا كه مثلًا مدير رس��انه 
ملي به بنگاه خود به عنوان بنگاهي ك��ه مي تواند محصولات 
خود را در منطقه يا میان كشورهاي مسلمان بفروشد نگاه كند، 
همچنان كه در سال هاي اخیر كشورهايي مثل تركیه يا حتي 
كشوري مثل كره جنوبي اين راه را رفته اند و به درآمدهاي قابل 
توجه صادراتي از طريق سريال سازي رسیده اند، اما ما متأسفانه 

چشم مان بیشتر به درآمدهاي داخلي بوده است.

حکمت 274:  
 لَ تجَْعَلُوا عِلْمَکُمْ جَهْلًا وَ يقَِينَکُمْ 
شَ�کّاً إِذَا عَلِمْتُ�مْ فَاعْمَلُ�وا وَ إِذَا 

نْتُمْ فَأَقْدِمُوا.  تيََقَّ
 علم خ��ود را نادانی و يقی��ن خود را 
ش��ک و ترديد مپنداريد، پس هرگاه 
دانس��تید عمل كنید، چون به يقین 

رسیديد، اقدام كنید.

اسکار سياسي ترامپ
»فروشنده« اصغر فرهادي  در جو ضدترامپي امريکا برنده اسکار شد

    سینما
برنامه متفاوت حوزه انديشه در تلويزيون

»زاويه« کلاس آزادانديشي و تحمل عقايد گوناگون است

حسن  فرامرزي     یادداشت


